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 مقدمة

بين حرية الصحافة  لهذا العام ليكون حلقة وصل تكرس اليونسكو اليوم العالمي لحرية الصحافة

، بما في ذلك تغير المناخ. هذه هي المرة الأولى عديدة التي يواجهها الكوكبوالتحديات البيئية ال

ويشمل ذلك تعزيز سلامة  التي تكرس فيها الأمم المتحدة مناقشة عالمية حول هذا الارتباط.

 /المناخ وسوء المعلومات ازمةلصحفيين الذين يغطون القضايا البيئية ومناقشة كيفية مواجهة ا

 .حول هذه الازمة العالمية التضليل

، تنشر اليونسكو دراسة جديدة تتضمن تحليلا كميا لهذا العام في اليوم العالمي لحرية الصحافة

البيئة. تتضمن الدراسة ثلاثة قضايا ونوعيا للهجمات المرتكبة ضد الصحفيين الذين يغطون 

 رئيسية:عناصر 

ردودا من أكثر  تضمنتدراسة استقصائية أجرتها اليونسكو والاتحاد الدولي للصحفيين  -اولا:

 بلدا. 129صحفي من  900من 

بلغ عدد الردود التي تستند النتائج أدناه إلى دراسة استقصائية لتقييم سلامة الصحفيين البيئيين 

من اتت ٪ من الردود  43، دولة 129٪ منهم نساء، من 41، اصحفي 905 وردت اليونسكو

 إفريقيا.

 948  الردود التي يمكن النظر فيها لتجميع البيانات.منه  905 من اصلالمجيبين من 

  في المائة( 41صحفية ) 371استجاب 

  دولة.  129غطت الدراسة الصحفيين من 

  يع كما في ادناهكان التوز ردا 895من بين ما مجموعه: 

  :في المائة( 43) 383. أفريقيا 

  :في المائة( 19) 169. آسيا والمحيط الهادئ 

 في المائة( 16) 146تينية ومنطقة البحر الكاريبي: . أمريكا اللا 

  :(14) 124. أوروبا وأمريكا الشمالية٪ 

  :في المائة( 8) 73. الدول العربية 

  :(1) 10. لا توجد ردود٪ 

 

 الهجمات أو التهديدات أو الضغوط أثناء تغطية القضايا البيئية

لهجمات أو تهديدات أو  ٪ من الصحفيين الذين شملهم الاستطلاع أنهم تعرضوا70أفاد أكثر من 

على الصحفيين العاملين  الاعتداءات الجسدية. حصلت تغطية القضايا البيئيةب اثناء قيامهمضغوط 

 تعرضوا لهجمات جسدية.منهم ٪  41، على قضايا البيئة والمناخ

 



 

 

 

٪ من الصحفيين الذين أبلغوا عن تعرضهم لهجمات أثناء تغطيتهم للقضايا البيئية إلى 60أشار 

 أنهم كانوا ضحايا للمضايقات عبر الإنترنت.

من بين  الاعتداءات القانونية )أي الدعاوى القضائية ضد المشاركة العامة أو مزاعم التشهير(

 قال ربع ،قضايا ضهم لهجمات أثناء الإبلاغ عن البيئةجميع الصحفيين الذين يبلغون عن تعر

 أنهم تعرضوا لهجوم من الناحية القانونية. عة ارائهمالمستطل

ى صحتهم لإحدى هذه الهجمات إن هذا أثر عل٪ من الصحفيين الذين تعرضوا  75فيما اكد 

 ، وقالواطروا إلى ممارسة الرقابة الذاتيةأفاد ما يقرب من نصف الصحفيين أنهم اضو النفسية.

وإدراكا منها  ،للأذى مصالحها تتعرض ، التيكان هذا مدفوعا بالمخاوف من الهجمات المحتملة

 أصحاب العمل أو المعلنين. مصالحالبيئية قد تتعارض مع  مأن تغطيته

 نتعرض اللاتي عملن على قضايا المناخ والبيئةيات ٪ من الصحف 80أكثر من تبين الدراسة ان 

من بين جميع المستجيبين الذين أبلغوا عن تعرضهم . تهديدات نفسية أو ضغوط ينتلقولهجمات 

قال المستجيبون إنهم تعرضوا لهجمات رقمية بشكل متكرر وقد  أنثى ،لهجوم واحد على الأقل

تفق مع الاتجاه العالمي المحدد في %(. وهذا ي62)وكانت النسبة  أكثر من المستجيبين الذكور

 أكثر عرضة للعنف عبر الإنترنت من الرجال. صحفياتالتقرير تقشعر لها الأبدان بأن 

القضايا البيئية  عملهن على٪ من الصحفيات اللواتي تعرضن لهجمات و / أو تهديدات أثناء 83

 العقلية. نصحته اكدن على تاثر

 .ت اللواتي ردن على الاستطلاع مارسن الرقابة الذاتية٪ من الصحفيا 42

 

 حول قضايا التغيرات المناخيةتضليل ال

المرتبطة بقضايا المعلومات المضللة يعتقدون أن  المستطلعة ارائهمأكثر من ثلثي الصحفيين 

من يكفي  لم تقم بماالصحافة  وان، على مدى السنوات الماضيةالتيغرات المناخية قد ازدادت 

المصالح مع  ٪ أن هذا مرتبط بقضايا تضارب 68، أفاد لمواجهة ذلك. من بين هؤلاءجهود 

 .وملاك وسائل الاعلام والارتباط بالممولين أصحاب المصلحة المعنيين

 بيانات عن الصحفيين الذين قتلوا أثناء تغطيتهم للبيئة: -ثانيا:

، مع خمس الماضية 15بيئية في السنوات الـ صحفيا يغطون القضايا ال 44قتل ما مجموعه 

، نجا صحفيين القتلى. بالإضافة إلى ذلك، وفقا لمرصد اليونسكو للسفرت عن إداناتحالات فقط أ

 صحفيا من محاولات القتل. 24ما لا يقل عن 

 



 

 

 دراسة لليونسكو حول الاعتداءات المرتكبة ضد الصحفيين الذين يغطون البيئة -ثالثا:

اول القضايا البيئية ومنافذ إخبارية تتنومجموعات افرادا صحفيا  749تعرض ما لا يقل عن 

، وفقا للمراجعة التفصيلية لمصادر البيانات المختلفة. غطى  2009دولة منذ عام  89للهجوم في 

أسباب تغير المناخ، والتعدين غير  حول والمنافذ مجموعة واسعة من القصص هؤلاء الصحفيون

م مثل الأعمال مجتمعاته، إلى القضايا الخاصة بوإزالة الغابات والوقود الأحفوري، القانوني

، وعواقب مشاريع البنية التحتية الضخمةالتجارية الزراعية، والاستيلاء على الأراضي، و

 الظواهر الجوية المتطرفة.

، وهو ما يمثل زيادة على الصحفيين هجوم في السنوات الخمس الماضية 300وقع أكثر من 

ة إلى ارتفاع الاعتداءات الجسدية ٪ عن فترة الخمس سنوات السابقة. وتعزى هذه الزياد 42بنسبة 

مثل الاعتداءات والاعتقالات والمضايقات والإجراءات القانونية بما في ذلك دعاوى التشهير 

 والملاحقات الجنائية.

 والموظفين ينوالمسؤول مثل الشرطة والقوات العسكرية ارتكبت الجهات الفاعلة الحكومية

، بما في . الجهات الفاعلة الخاصة749ددها ات البالغ عما لا يقل عن نصف الهجم الحكوميين

ذلك شركات الصناعات الاستخراجية والجماعات الإجرامية والمتظاهرين والمجتمعات المحلية 

 .من هذه الهجمات مسؤولة عن الربع على الأقل

تغطي القضايا التي خبارية الامنافذ الصحفيين ومن ال 204، واجه ما لا يقل عن  2009منذ عام 

، وهو النوع الأكثر منهم 93نية. وجهت الحكومات اتهامات جنائية ضد البيئية هجمات قانو

صحفيا معظمهم في آسيا والمحيط  39هجمات القانونية. وعلاوة على ذلك، سجن شيوعا من ال

معظمها  قضية على الأقل 63بسبب تقاريرهم البيئية. كما أن دعاوى التشهير شائعة في  الهادئ

 شمالية.في أوروبا وأمريكا ال

صحفيا ومنافذ إخبارية للهجوم أثناء تغطيتهم للاحتجاجات البيئية في  194تعرض ما لا يقل عن 

الماضية ، وخاصة في أوروبا وأمريكا الشمالية وأمريكا اللاتينية ومنطقة البحر  15السنوات الـ 

 تعرضي حين ف ،الهجماتمن  89الجناة الرئيسيين مع  مالكاريبي. الشرطة والقوات العسكرية ه

 الهجمات. 32المتظاهرين ل 

 

 

 

 

 

 



 

 

 

New Data on Attacks against Journalists Covering Environmental 

issues 

Key messages from a new UNESCO study and a survey among 

journalists 

UNESCO is dedicating World Press Freedom day to the vital connection between press 

freedom and the many environmental challenges the planet is current facing, including 

climate change. This is the first time the UN dedicates a global discussion on this 

correlation. 

This includes promoting the safety of journalists reporting on environmental issues and 

a discussion on how to counter climate denial and mis/disinformation. 

On World Press Freedom Day, UNESCO is publishing a new study with a quantitative 

and qualitative analysis of attacks committed against journalists covering the 

environment. The study includes three main elements: 

1. A Survey conducted by UNESCO and the International Federation of 

Journalists that received responses from over 900 journalists from 129 

countries. 

The results below are based on a survey to assess the Safety of Environmental 

Journalists which received responses from 905 journalists, 41% of which women, from 

129 countries, including 43% of responses from Africa. 

· 948 respondents with 905 responses that can be considered for data 

aggregation. 

· 371 women journalists responded (41%) 

· From 129 countries. Out of a total of 895 responses: 

 . Africa: 383 (43%) 

 . Asia and the Pacific: 169 (19%) 

 . Latin America and the Caribbean: 146 (16%) 

 . Europe and North America: 124 (14%) 

 . Arab States: 73 (8%) 

 . No responses: 10 (1%) 

Attacks, threats or pressure while covering environmental issues 

Over 70% of journalists surveyed reported being subject to attacks, threats or pressure 

while covering environmental issues 

 



 

 

 

Physical attacks 

Out of those journalists who were subject to attacks while covering environmental 

issues, 41% experienced physical attacks. 

Victim of online harassment 

60% of the journalists reporting being subject to attacks while covering environmental 

issues indicated having been victims of online harassment. 

Legal attacks (i.e. lawsuits against public participation or defamation allegations) 

Out of all the journalists reporting being subject to attacks while reporting on 

environmental issues, a quarter said they had been legally attacked. 

Mental health 

75% of journalists that have experienced one of these attacks said this has impacted 

their mental health. 

Self-censorship 

Almost half of the journalists reported having to practice self-censorship, and said this 

was driven by fears of potential attacks, having their sources exposed to harm, and being 

aware that their environmental coverage might conflict with the interests of their 

employers or advertisers. 

Gender 

Over 80% of female journalists reporting being victim of attacks while reporting on 

environmental issues, received psychological threats or pressure 

Out of all of the respondents that reported being victim of at least one attack, female 

respondents said they experienced digital attacks more frequently than male 

respondents (62%). This concurs with the Global trend identified in the Chilling report 

that women journalists are more prone to online violence than men. 83% of female 

journalists that have experienced attacks and/or threats while reporting on 

environmental issues said it had impacted their mental health. 42% of female journalists 

responding to the survey have practiced self-censorship. 

 

 

 



 

 

Climate change disinformation 

Over two thirds of journalists from the survey think that climate-change-related 

disinformation has increased over the past years, and consider journalism is not doing 

enough to counter it. Out of these, 68% report that this is related to issues of conflict of 

interests with concerned stakeholders. 

2- Data on journalists killed while covering the environment: 

A total of 44 journalists reporting on environmental issues have been killed in the past 

15 years, with only five cases resulting in convictions, according to UNESCO’s 

Observatory of Killed Journalists. Additionally, at least 24 journalists survived murder 

attempts. 

3-  A UNESCO study on attacks committed against journalists covering the 

environment 

At least 749 journalists, groups of journalists and news outlets reporting on 

environmental issues have been attacked in 89 countries since 2009, according to the 

detailed review of various data sources. These journalists and outlets covered a wide 

array of stories, from climate change causes, illegal mining, deforestation and fossil 

fuels, to issues specific to their communities like agribusiness, land grabs, mega-

infrastructure projects, and the aftermath of extreme weather events. 

Over 300 attacks occurred in the past five years, marking a 42% increase from the 

preceding five-year period. This surge is attributed to a rise in physical attacks like 

assaults, arrests and harassment, and legal actions including defamation lawsuits and 

criminal prosecutions. 

State actors, such as police, military forces, government officials and employees, have 

committed at least half of the 749 attacks. Private actors, including extractive industry 

companies, criminal groups, protesters and local communities, are responsible for at 

least a quarter. 

Since 2009, at least 204 journalists and news outlets covering environmental issues have 

faced legal attacks. Governments filed criminal charges against 93 of them, the most 

common type of legal attack. Moreover, 39 journalists have been imprisoned, primarily 

in Asia and the Pacific, in connection to their environmental reporting. Defamation 

lawsuits are also common with at least 63 cases, predominantly in Europe and North 

America. 

There have been at least 194 journalists and news outlets attacked while covering 

environmental protests in the past 15 years, mainly in Europe, North America and Latin 

America and the Caribbean. Police and military forces are the main perpetrators with 

89 attacks, while protesters account for 32 attacks. 



 

  

 


